

**ဝဲကျိၤအတၢ်စံာ်စိၤတဲၤစိၤဖျၢၣ်ကိၣ်**

ဖဲ(၁၉၆၁)နံၣ် အကတီၢ် သရၣ်ဒိၣ်ဒီးကထာၣ်ချ့ဖိးကိၣ် ဒွ. စးထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်ခဝုၣ်အတၢ်မၤ ဒ်နဲၣ်ရဲၣ်တဂၤအသိး အဆၢကတီၢ်န့ၣ် ထံၣ်ဝဲလၢတၢ်မၤတခါအံၤမ့ၢ်တၢ်မၤလၢအကါဒိၣ်ဒီး လၢ ခဝုၣ်အတၢ်န့ၣ် အလီၢ်အိၣ်ဝဲလၢ တၢ်ကအိၣ် ဒီးခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ် သ့ အပူၤနဲၣ်တၢ်လၢၤဆၢလၢၤကတီၢ်တဂၤလၢ ကစးထီၣ်တၢ်မၤ လၢ အကါဒိၣ်တခါအံၤ အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲအဝဲစးထီၣ်ကတီၢ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပုၤတတူၢ်လိၣ်အိၣ်ဘၣ်ဒီး ပုၤစံးဒၣ်လၢပအိၣ်ဒီးအိၣ်ဘျးနံၣ်တၢ်မၤလိကစီဒီအယိ တၢ်အသိ တခါအံၤ အလီၢ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီး တလိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖျါလၢခရံၣ်ဖိ တၢ်ကူၣ်သ့အံၤ ပုၤန့ၢ်ပၢၢ်အိၣ်တုၤဒၣ်ဖဲ အိၣ်ဘျးနံၣ်တၢ်မၤလိန့ၣ်လီၤ.

နီၢ်နီၢ်တခါ ခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ်သ့အံၤ မ့ၢ်ဒၣ်လၢ ဖိသၣ်အဆံး ကတၢ်တဂၤ တုၤလၢ ပုၤသးပုၢ် ခိၣ်ဝါမဲပိၣ်ဒၣ်လဲၣ် တၢ်ကသိၣ်လိ အိၣ်ဒ်သိးအကကဲထီၣ်ပုၤအသိတဂၤ လၢယုၣ်ရှုးခရံၣ်အပူၤအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ.ဘၣ်ဆၣ်ဒီး တဆိတုၢ်တဲတၢ်ဂ့ၢ်အံၤဘၣ်. တဲဝဲတဘျီဘၣ် တဘျီဒီး ဒုးန့ၢ်ပၢၢ်အိၣ်ခိၣ်န့ၢ်သရၣ်သမၤတဖၣ် လၢ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤ သတးဒီး လၢခံကတၢ်ပုၤကညီၤဘျးထံၣ်ခဝုၣ်ခိၣ်န့ၢ်ဒီး ပၤဆုၤတၢ် ကမံးတံၣ်စံာ်ညီၣ်အၢၣ်လီၤဒုးအိၣ်ထီၣ်ခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ်သ့ကမံးတံၣ် ဒီး ဃုထၢထီၣ် သရၣ်မုၣ်ထြးဝုၣ်လၢ အကကဲထီၣ် ခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ်သ့ အပူၤနဲၣ်တၢ် လၢၤဆၢလၢၤကတီၢ် စးထီၣ်လၢ လၢဖးတြးအါရံၤ, ၁၉၆၃နံၣ် ဒီးမၤဝဲတၢ်မၤအံၤတုၤလၢဒ်စ့ဘၣ် အလၢၤ, ၁၉၉၀နံၣ် န့ၣ်လီၤ.

ထံကီၢ်ပဒိၣ်ဟံးန့ၢ်ကွံၣ် ပခရံၣ်ဖိအကူၢ်တဖၣ်ဖဲ ၁၉၆၆နံၣ် သတးဒီး ပထံၣ်ဘၣ်လၢ ခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ်သ့တၢ်မၤအံၤ လိၣ်အါ ထီၣ်ဒါခီလၢ တၢ်ပၤက့ၤက့ၤပဖိပလံၤတဖၣ်လၢ သ့ၣ်ဂ့ၢ် သးကျိၤ ဒီး တၢ်ဖူၢ်တၢ်န့ၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤနဲၣ်တၢ်ခံၣ်တဂၤမ့ၢ်ဝဲ သရၣ်မုၣ်ဒီးကထာၣ်ခွံၣ်ဖိဒီးမၤ တၢ်စးထီၣ် ၁၉၉၁ တုၤ ၂၀၀၄ နံၣ် န့ၣ်လီၤ. ပုၤနဲၣ်တၢ်သၢၤတဂၤ မ့ၢ်ဝဲ သရၣ်ဟါရံးစၢၣ် ဒီးမၤတၢ်စးထီၣ် ၂၀၀၅ တုၤ ၂၀၁၃ နံၣ် န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်ဖဲ ၂၀၁၄ နံၣ် တုၤခဲအံၤ ပုၤနဲၣ်တၢ်မ့ၢ်ဝဲ သရၣ်မုၣ် ဒဲးဖိၣ်ဒုလ် န့ၣ်လီၤ.

**ခ.စၢ ကမံးတံၣ်ဖိတဖၣ်အတၢ်လဲၤအူ  
ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါန့ၣ်တညီၤဘျးထံၣ်တၢ်ရုၤလိၣ်မုၣ်လိၣ် ခ.စၢ  
ပုၤသးဒုးခဲတၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲၤ**



**တၢ်လဲၤအူ: ဖြဲမုၣ်ဒုးဒုး(၃)မိမုၣ်ပၤကျိၤ, ကီၢ်ကွဲးအု**



**တၢ်သိၣ်လိတုၤအိၣ်ပိးလိတၢ်မၤလိ**



**တၢ်သိၣ်လိတုၤအိၣ်ပိးလိလၢတၢ်မၤအိၣ်တဖၣ်**



**ပုၤကညီၤဘျးထံၣ်ခဝုၣ်ရၢၣ်  
ခရံၣ်ဖိတၢ် ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဝဲကျိၤ  
၃၉၆,ဘိၣ်ခိးကျဲးလၢမတီၢ်,ဝုၢ်တကူၣ်  
၀၁-၂၁၄၈၉၉(၁၀၃),၀၉-၅၀၈၂၃၈၃**



**တၢ်ထံၣ်ခိၣ်**

ပုၤကိးဂၤဒဲးသ့ၣ်ညါတူၢ်လိၣ်ခရံၣ်, ဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပုၤလၢနီၢ်ခိၣ်နီၢ် သး ဒီးသးခုလၢယွၤအတၢ်မၤအပူၤ

**မံးဂ့ၢ်န့ၣ်**

ပုၤကညီၤဘျးထံၣ်ခဝုၣ်ရၢၣ် ခရံၣ်ဖိတၢ်ကူၣ်သ့ဝဲကျိၤအံၤ ဟ့ၣ် တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဆူပုၤကိးဂၤဒဲးအအိၣ် ခိၣ်ဖျါတၢ်သိၣ်လိန့ၣ်ယုၤ တဖၣ်တၢ်ထုးထီၣ်ရုၤလိၤလဲၣ်လဲၣ်ဒီး တၢ်ပိးတၢ်လိတဖၣ်, တၢ်ခဲကွၢ် စိၤကွၢ်က့ၤပုၤတဂၤဘၣ်တဂၤ အတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်တဖၣ် ဒီးသးကျဲး ကတဲၣ်ကတီၢ် တၢ်ရဲၣ်တၢ်ကျဲးတဖၣ် ဒ်ခဲခါ တၢ်လဲၤထီၣ်လဲၤထီၣ် အိၣ်ဝဲအသိးလၢ ပုၤကိးဂၤကသ့ၣ်ညါယွၤ, ကဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပုၤလၢ နီၢ်ခိၣ်နီၢ်သးဒီးတၢ်ဒိၣ်တုၣ်ခိၣ်ပုၤအံၤ ကအိၣ်ဖျါလၢ ကိးမုၢ်နံၣ်ပတၢ် အိၣ်မူအပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

**ဝဲကျိၤအတၢ်ထွၢ်ခိၣ်**

- ၁. သ့ၣ်ညါယွၤခိၣ်ဖျါလၢ ယွၤလိၣ်ဖျါထီၣ်အသးဒၣ်ဝဲလၢ ယုၣ်ရှုး ခရံၣ်အပူၤ
- ၂. သ့ၣ်ညါဒီးဒီးပၤပသးလၢ ကစၢ်အသးမုၢ်စိဆုံ
- ၃. မူဒီးဖဲမၤသကိးတၢ်လၢဘျးထံၣ်ခဝုၣ်ဖိတၢ်ကရၢကရိအပူၤ
- ၄. အိၣ်မူပိၣ်ထွဲကစၢ်ကလုၢ်ကထါအတၢ်သိၣ်တၢ်သိၣ်ဒီးအတၢ်နဲၣ်ကျဲး
- ၅. ဟ့ၣ်ဆၢက့ၤယွၤလၢတၢ်န့ၣ်, တၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်မၤ ဒ်ယွၤဘၣ်အသး

**ဝဲကျိၤအတၢ်ပညိၣ်**

- ၁. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ကိးဖုဒဲး ကအိၣ်ဒီးအိၣ်ဘျးနံၣ်တၢ်မၤလိလၢ သးအနံၣ် အလါကိးတီၢ်ဒဲးအဂီၢ်.
- ၂. တၢ်အိၣ်ဖိၣ်ကိးဖုဒဲးကအိၣ်ဒီးသရၣ်သိၣ်လိတၢ်လၢ သ့ၣ်ဆူၣ်

